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Toimintaympäristön muutokset

Muutokset rajanylityspaikkojen henkilöliikenteessä 



Toimintaympäristön muutokset

Muutokset rajanylityspaikkojen raskaiden ajoneuvojen ja kevyiden ajoneuvojen ylityksissä 



Toimintaympäristön muutokset

Muutokset rajanylityspaikkojen raideliikenteessä



Toimintaympäristön muutokset

HaminaKotka sataman liikenteen kehitys vuonna 2022



Toimintaympäristön muutokset

Rajaliikenteeseen (ml. HaminaKotka satama) vaikuttaneita tekijöitä:
- Pandemia-ajan rajoitukset ja nykyiset viisumirajoitukset 

henkilöliikenteessä
- 1.11.2021 Venäjä vähensi puunviennin rajanylityspaikkoja
- 24.2.2022 Venäjä hyökkäsi Ukrainaan, minkä seurauksena 

venäläinen puu luokiteltiin konfliktipuuksi
- 9.3.2022 Venäjän hallitus kielsi puuraaka-aineen viennin 

”epäystävällisiin maihin”
- 8.4.2022 EU asetti metsäteollisuutta koskevat pakotteet Venäjälle
- EU:n asettamat muut laajat pakotteet Venäjälle
- Venäläinen puu korvataan nyt kotimaisella puulla ja mm. 

Baltiasta tuotavalla puulla
- Saimaan kanavan liikenne on pysähdyksissä Venäjän aloittaman 

hyökkäyssodan takia 

Kuva: Susanna Mäntykoski, Etelä-Karjalan liitto



Ajatuksia rajanylitysmäärien muutoksista



Muita toimintaympäristön muutoksia

Kuvat: Pixabay

Venäjäsuhteen heikentymisen ja Suomen geopoliittisen 
aseman muutoksen myötä huoltovarmuuteen ja 
kansalliseen turvallisuuteen liittyvät näkökulmat 
korostuvat koko valtakunnan tasolla ja ovat erityistä 
huomiota vaativa teema Etelä-Karjalassa ja Kaakkois-
Suomessa.

Venäjäpakotteiden seurauksena käynnistynyt 
energiakriisi heijastuu liikennejärjestelmään ja 
liikkumiseen myös laajemmin. Energiakriisin myötä 
polttoaineiden hinnat ovat kallistuneet merkittävästi ja 
vaikuttavat ihmisten liikkumiseen. Myös 
koronapandemia osoitti, että ihmiset voivat muuttaa 
liikkumistottumuksiaan voimakkaastikin.



Muita toimintaympäristön muutoksia

Kuvat: Pixabay

Kestävän kehityksen edistäminen, ilmastonmuutoksen hillintä 
ja siihen varautuminen ovat olleet keskeisiä 
liikennejärjestelmän kehittämisen tavoitteita jo aiemmin, 
mutta energiakriisin myötä niitä tukeviin toimenpiteisiin 
panostetaan nyt entistä vahvemmin.



Muita toimintaympäristön muutoksia



Toimintaa 
ohjaavat 
päästövähennys-
tavoitteet
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Liikenteen päästövähennystavoitteet, 
Euroopan unioni

Kuva: Pixabay

Euroopan unioni on asettanut sitovan tavoitteen, jonka mukaan unionin 
kasvihuonekaasuja vähennetään 55 % vuoteen 2030 mennessä vuoden 
1990 tasoon verrattuna. Vuoteen 2050 mennessä unionin tulee olla 
hiilineutraali.

Euroopan unionin päästöistä yli neljännes on tällä hetkellä peräisin 
liikenteestä. Liikenteen alalla tavoitteena on vähentää 
kasvihuonekaasupäästöjä 90 %.

EU:n valkoisen kirjan ”Kohti kilpailukykyistä ja resurssitehokasta 
liikennejärjestelmää” mukaan yli 300 km:n pituisista maanteiden 
tavarankuljetuksista siirretään tehokkaiden ja ympäristöystävällisten 
rahtikäytävien avustuksella muihin liikennemuotoihin, kuten rautatie- tai 
vesiliikenteeseen, 30 prosenttia vuoteen 2030 mennessä ja yli 50 
prosenttia vuoteen 2050 mennessä.



Liikenteen päästövähennystavoitteet, 
Suomi

Kuva: Pixabay

Suomen tavoite on olla hiilineutraali vuonna 2035. Liikenteen 
päästövähennystavoitteiden tulee vastata tähän tavoitteeseen.

Valtioneuvoston tekemässä periaatepäätöksessä ”Fossiilittoman 
liikenteen tiekartta” esitetään keinot, joilla Suomi puolittaa kotimaan 
liikenteen päästöt vuoteen 2030 mennessä vuoden 2005 tasosta ja joilla 
liikenne muutetaan nollapäästöiseksi viimeistään vuoteen 2045 
mennessä.

Nykyisin tieliikenteen osuus kotimaan liikenteen päästöistä on noin 94 
prosenttia, vesiliikenteen osuus noin 5 prosenttia ja raideliikenteen osuus 
alle prosentin. Päästövähennystoimenpiteet kohdistuvat erityisesti 
tieliikenteeseen.



Liikenteen päästövähennystavoitteet, 
Etelä-Karjala

Kuva: Pixabay

Etelä-Karjala on Hinku-maakunta eli maakunta, joka on sitoutunut 
yhdessä maakunnan Hinku-kuntien kanssa vähentämään maakunnan 
kasvihuonekaasupäästöjä 80 % vuoteen 2030 mennessä vuoden 2007 
tasosta.

Vuoteen 2020 mennessä päästöjä oli pystytty vähentämään 39 % eli 
paljon on vielä tehtävää.



Liikenteen päästövähennystavoitteet, 
Etelä-Karjala

Kuva: Pixabay

Etelä-Karjalan kasvihuonekaasupäästöistä merkittävä osuus on peräisin 
tieliikenteestä. Päästöjen vähentämistavoitteen saavuttamiseksi on 
mietittävä toimenpiteitä, joilla erityisesti tieliikenteen päästöjä saadaan 
vähennettyä.



Miten liikenteen päästövähennystavoitteet
voidaan saavuttaa?



Vaikutukset liikennejärjestelmään

Kuvat: Sonja Tynkkynen, Etelä-Karjalan liitto / Pixabay / RoboDrones, Petri Tulkki 2020 / Pixabay



Vaikutukset liikennejärjestelmään

Raideliikenne
• Raideliikenteen kehittäminen on tärkeää, jotta pystytään vastaamaan liikenteelle asetettuihin 

päästövähennystavoitteisiin.
• Raideliikenteen merkitys on korostunut entisestään, koska Saimaan kanavaa ei pystytä käyttämään samalla 

tavalla kuin aiemmin.
• Kuljetusvirtojen suunnat ovat osittain muuttuneet, mutta kuljetustarpeet ovat jopa lisääntyneet.
• Karjalan radan parantamiseksi tehdyt toimenpiteet:

• LUIMA-hanke eli Luumäen ja Imatran välisen rataosuuden parantaminen on käynnissä.
• Rakentaminen käynnistyi vuonna 2018 ja hanke on aikataulutettu valmistumaan kesällä 2024

• Kaksoisraiteen rakentaminen välille Joutseno–Imatra ja perusparannus välille Luumäki–Joutseno.

• Kaksoisraiteen rakentaminen välille Luumäki–Joutseno on seuraava askel.
• Väylävirasto on aloittanut kaksoisraiteen ratasuunnittelun keväällä 2022. Edunvalvontaa tarvitaan edelleen radan rakentamisen

rahoituksen varmistamiseksi.

• Radan parantamista tarvitaan myös välillä Imatra–Joensuu.
• Etelä-Karjalan liitto on teettänyt selvityksen yhdessä Pohjois-Karjalan maakuntaliiton kanssa Karjalan radan nopeudennoston 

jatkoselvityksen.

• Karjalan radan tarveselvitykset valmistuvat 3/2023: Imatra–Joensuu, Joensuusta länteen sekä Joensuusta itään ja pohjoiseen
• Radan parantaminen Etelä-Karjalan ja HaminaKotka sataman välillä on vientiteollisuudelle elintärkeä.

• Väylävirasto on teettänyt Kaakkois-Suomen rataverkkoselvityksen.

https://vayla.fi/luumaki-imatra-ratahanke
https://liitto.ekarjala.fi/wp-content/uploads/2021/05/Imatra-Joensuu_nopeudennostoselvitys_29.4.21.pdf
https://www.doria.fi/bitstream/handle/10024/181447/vj_2021-37_978-952-317-875-5.pdf?sequence=1&isAllowed=y


Vaikutukset liikennejärjestelmään

Raideliikenne
• Karjalan radan parantamiseksi esitetyt/sovitut toimenpiteet:

• Valtakunnallisen liikennejärjestelmäsuunnitelman (Liikenne 12) toteuttamiseen tähtäävässä Väyläviraston laatimassa 
väyläverkon investointiohjelmassa vuosille 2023–2030 Karjalan radalle on esitetty seuraavat toimenpiteet:

• Luumäki–Joutseno välityskyvyn parantaminen ja nopeudennosto 229 M€
• Imatra–Joensuu matka-aikojen lyhentäminen 33 M€
• Lauritsalan liikennepaikka 20 M€
• Ratojen perusväylänpidon parantamishankkeena Lappeenrannan aseman välilaiturin korotus ja eritasoyhteys välilaiturille (4,4 M€)

• Itäisen Suomen elinvoimaa vahvistavien toimenpiteiden selvittäminen -työryhmän loppuraportissa rahoitusta kohdistetaan:
• Lappeenrannan aseman välilaiturin korotukseen ja eritasoyhteydelle välilaiturille 4,4 M€
• Lauritsalan ratapihan raiteen 208 sähköistykseen ja uuden veturinsäilytysraiteen osoittamiseen 1 M€
• Imatra–Joensuu ratasuunnitelman laatimiseen 2,5 M€
• Imatra–Joensuu viiden tasoristeyksen järjestelyihin 3,2 M€
• Kouvola–Luumäki pohjoisen raiteen päällysrakenteen uusimiseen 20 M€

• Muut toimenpiteet
• Etelä-Karjala on mukana Väyläviraston ja Traficomin lähijunaliikenteen selvityksissä Alueellinen junaliikenneselvitys (doria.fi)

ja Alueellisen junaliikenteen selvitys (doria.fi)
• Lähijunaliikenteen kehittämiseen liittyvä hankehakemus Traficomin liikkumisen ohjauksen valtionavustushakuun.
• Lausunnoilla vaikutettu mm. LVM:n kantaan TEN-T asetusehdotuksen muutoksessa→ ydinverkon jatkaminen Kouvolasta 

Etelä-Karjalaan.
• Suomi hakee EU:n sotilaallisen liikkumisen (Military Mobility) rahoitusta Karjalan radan kehittämiseen.

https://valtioneuvosto.fi/hanke?tunnus=LVM018:00/2019
https://www.doria.fi/bitstream/handle/10024/185466/vj_2022-40_978-952-317-977-6.pdf?sequence=1&isAllowed=y
https://valtioneuvosto.fi/documents/10616/132018721/Ty%C3%B6ryhm%C3%A4n+loppuraportti_It%C3%A4isen+Suomen+elinvoimaa+vahvistavien+toimenpiteiden+selvitt%C3%A4minen.pdf/3360ee76-bde7-1b62-3297-aa66753bf554/Ty%C3%B6ryhm%C3%A4n+loppuraportti_It%C3%A4isen+Suomen+elinvoimaa+vahvistavien+toimenpiteiden+selvitt%C3%A4minen.pdf?t=1662026246163
https://www.doria.fi/bitstream/handle/10024/183066/vj_2021-79a_978-952-317-932-5.pdf?sequence=5&isAllowed=y
https://www.doria.fi/bitstream/handle/10024/183548/vj_2021-79b_978-952-317-933-2.pdf?sequence=1&isAllowed=y
https://www.traficom.fi/fi/asioi-kanssamme/hae-liikkumisen-ohjauksen-valtionavustusta
https://www.lvm.fi/-/valtioneuvosto-linjasi-kantansa-ten-t-asetusehdotuksen-muutoksiin-1825625
https://yle.fi/uutiset/3-12626066


Mitä toimenpiteitä tarvitaan raideliikenteen 
kehittämiseksi?



Millä raideliikenteen kehittämistarpeita
voidaan perustella?



Vaikutukset liikennejärjestelmään

Vesiliikenne
• Saimaan kanava ja syväväylä ovat olleet merkittävässä roolissa Etelä-Karjalan ja koko Saimaan alueen 

teollisuudelle.
• Saimaan kanavan sulkujen pidentämiseen ja vedenpinnan nostoon saatiin rahoitus (95+3 M€) naviSaimaa-

hankkeessa, mutta Venäjän aloittaman hyökkäyssodan seurauksena valtio veti rahoituksen pois.
• Nykyisessä tilanteessa Saimaan kanava on auki, mutta sitä ei uskalleta käyttää.
• Valtion väyläverkon investointiohjelmassa vuosille 2023–2030 Saimaan syväväylän parantamiseen on esitetty 

3 M€. Rahoitus on sidottu Saimaan kanavan kehittämiseen.
• Metsäteollisuuden yritykset harjoittavat uittoa Saimaalla, mutta aluskannasta iso osa on Suomenlahden 

rannikolla, eikä niitä uskalleta siirtää Saimaalle. Lisäksi kalusto alkaa olla hyvin vanhaa.
• Muu sisävesiliikenne Saimaalla on vähäistä.
• Etelä-Karjalan liiton vetämässä Uusi risteilytuote Suomenlahdelle ja Saimaalle -hankkeessa kehitettiin 

risteilyliikennettä Saimaalle.
• Itäisen Suomen elinvoimaa vahvistavien toimenpiteiden selvittäminen -työryhmän loppuraportissa Kutilan 

kanava -hankkeelle kohdistetaan aloitusavustukseen 0,5 M€ ja lisäksi tuleville vuosille investointiavustusta 12 
M€.

https://liitto.ekarjala.fi/saimaan-vesiliikenteen-kehittamishanke-navisaimaa-paattyy/
https://www.doria.fi/bitstream/handle/10024/185466/vj_2022-40_978-952-317-977-6.pdf?sequence=1&isAllowed=y
https://liitto.ekarjala.fi/projektit/paattyneet-hankkeet/uusi-risteilytuote-suomenlahdelle-ja-saimaalle/
https://valtioneuvosto.fi/documents/10616/132018721/Ty%C3%B6ryhm%C3%A4n+loppuraportti_It%C3%A4isen+Suomen+elinvoimaa+vahvistavien+toimenpiteiden+selvitt%C3%A4minen.pdf/3360ee76-bde7-1b62-3297-aa66753bf554/Ty%C3%B6ryhm%C3%A4n+loppuraportti_It%C3%A4isen+Suomen+elinvoimaa+vahvistavien+toimenpiteiden+selvitt%C3%A4minen.pdf?t=1662026246163
https://youtu.be/LATYl75Nx6o


Vaikutukset liikennejärjestelmään

Vesiliikenne
• Lappeenrannan kaupungilla on päättymässä Mustola – portti Saimaalle -hanke, jossa on selvitetty Saimaan 

vesiliikenteen ja Mustolan sataman tulevaisuutta.
• Metsäteollisuus haluaa lisätä uiton määrää Saimaalla.
• Saimaan kanavaa halutaan käyttää heti, kun se on mahdollista.
• Mustolan satama on tällä hetkellä täynnä ja alueelle valmistuu tämän vuoden loppuun mennessä asemakaava, joka mahdollistaa alueen 

laajentamisen.

• HaminaKotka sataman sekä Etelä-Karjalan ja laajemmin koko itäisen Suomen välisen saavutettavuuden 
parantaminen on tärkeää, koska iso osa Saimaan kanavan liikenteestä on siirtynyt kulkemaan HaminaKotka
sataman kautta.



Mitä toimenpiteitä tarvitaan vesiliikenteen 
kehittämiseksi?



Millä vesiliikenteen kehittämistarpeita
voidaan perustella?



Vaikutukset liikennejärjestelmään

Maantieliikenne
• Vaikka liikennettä halutaan siirtää maanteiltä rautateille ja vesiteille, on iso osa maantiekuljetuksista sellaisia, 

ettei niitä pystytä siirtämään muualle.
• Maantieliikennettäkin kehitetään koko ajan päästöttömämpään suuntaan.
• Etelä-Karjalan liitto valmistelee parhaillaan Kymenlaakson liiton kanssa Kaakkois-Suomen kestävän 

liikkumisen suunnitelmaa, jossa tarkastellaan ympäristön ja ihmisten kannalta suotuisia kulkutapoja henkilö-
ja tavaraliikenteessä.

• Liitossa on käynnissä myös Ilmastotekoja ja -osaamista Etelä-Karjalaan -hanke, jossa ratkotaan kuntien 
ilmastotyön käytännön kysymyksiä ja pullonkauloja mm. kestävän liikkumisen näkökulmasta.

• Liitossa on käynnistymässä Etelä-Karjalan vaihtoehtoisten käyttövoimien jakeluverkon kehittäminen -hanke.
• Väylävirastolla ja Kaakkois-Suomen ELY-keskuksella on käynnissä tai suunnitteilla useita 

tienparannushankkeita Etelä-Karjalassa, mm.:
• VT 13 Myttiömäki, Savitaipale
• VT 6 muuttaminen moottoriliikennetieksi välillä Lappeenranta–Imatra
• VT 6 parantaminen välillä Imatra–Joensuu
• VT 6 risteysjärjestelyt Parikkalassa

https://liitto.ekarjala.fi/traficom-myonsi-liikkumisen-ohjauksen-valtionavustusta-kaakkois-suomen-kestavan-liikkumisen-suunnitelman-laatimiseen/
https://liitto.ekarjala.fi/projektit/luonto-ja-ymparisto/ilmastotekoja-ja-osaamista-etela-karjalaan/
https://vayla.fi/vt-13-myttiomaki
https://vayla.fi/valtatien-6-muuttaminen-moottoriliikennetieksi-rinnakkaistiejarjestelyineen-valilla-selkaharju-mansikkala-lappeenranta-ja-imatra
https://vayla.fi/vt-6-imatra-joensuu
https://vayla.fi/mt4015-liittyman-ja-mt4012-parantaminen-parikkala


Mitä toimenpiteitä tarvitaan tieliikenteen 
kehittämiseksi?



Millä tieliikenteen kehittämistarpeita
voidaan perustella?



Vaikutukset liikennejärjestelmään

Lentoliikenne
• Lappeenrannan lentokenttä ja -asema nähdään matkailun saavutettavuuden näkökulmasta tärkeäksi.
• Koronapandemia vaikutti Lappeenrannan lentoyhteyksiin merkittävästi, ja myös Venäjän aloittamalla 

hyökkäyssodalla on ollut vaikutuksensa.
• Lappeenrannan lentoasemaa kehitettiin ”Pietarin läntisenä kenttänä” ja matkustajista reilusti yli puolet olivat venäläisiä.

• Itäisen Suomen elinvoimaa vahvistavien toimenpiteiden selvittäminen -työryhmän loppuraportissa todetaan, 
että Lappeenrannan lentokentän toiminnan turvaamiseksi etsitään ratkaisua eri hallinnonalojen yhteistyössä.

• Lappeenrannan lentoaseman liikenteen kehittämiseksi on käynnistynyt goSaimaan hanke.

https://valtioneuvosto.fi/documents/10616/132018721/Ty%C3%B6ryhm%C3%A4n+loppuraportti_It%C3%A4isen+Suomen+elinvoimaa+vahvistavien+toimenpiteiden+selvitt%C3%A4minen.pdf/3360ee76-bde7-1b62-3297-aa66753bf554/Ty%C3%B6ryhm%C3%A4n+loppuraportti_It%C3%A4isen+Suomen+elinvoimaa+vahvistavien+toimenpiteiden+selvitt%C3%A4minen.pdf?t=1662026246163


Mitä toimenpiteitä tarvitaan lentoliikenteen 
kehittämiseksi?



Millä lentoliikenteen kehittämistarpeita
voidaan perustella?


